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 انتقاد دانشجوی دانشگاه تفرش
از کمبود امکانات

نه اینترنت داریم، نه اجاق گاز
ــروز بویژه برای  اینترنت از ضــروریــات زندگی ام
دانشجویان است و دانشجو در محیط دانشگاه باید 
دسترسی راحت و بدون دغدغه ای به منابع درسی 
داشته باشد. اما دانشجویان دانشگاه تفرش در 
حال حاضر با مشکل نبود اینترنت در این دانشگاه 

دست و پنجه نرم می کنند.
مصطفی ثبوت دانشجوی کارشناسی برق دانشگاه 
تفرش و دبیر سابق شــورای صنفی این دانشگاه، 
مشکل قطعی اینترنت را یکی از مطالبات اصلی 
در  مــی گــویــد:»مــا  و  می کند  معرفی  دانشجویان 
مواجه  عجیبی  چالش های  بــا  تفرش  دانشگاه 
ــودن آن را  هستیم کــه در ادامـــه علت عجیب ب
توضیح می دهم. برخی از چالش های ما رفاهی 
هستند، چون دانشگاه تفرش به لحاظ ساختاری، 
زیرساخت بسیار قدیمی دارد و هیچ بازسازی برای 
آن اتفاق نیفتاده است. اما جدی ترین مشکلی که 
در حال حاضر در دانشگاه با آن مواجه هستیم، 
وضعیت اینترنت است. نبود اینترنت از آن دست 
مشکلاتی اســت که بــرای دانشگاه به عنوان یک 
حالی  در  مــی رســد  نظر  بــه  عجیب  علمی  بستر 
و  علمی  مــرکــز  یــک  بدیهیات  ــزء  ج اینترنت  کــه 
این دانشگاه دسترسی به  دانشگاهی اســت. در 
اینترنت یا محدود است یا اصلاً وجود نــدارد. ما 
برای دسترسی به اینترنت دو راه داریم. یا باید از 
اینترنت دانشگاه استفاده کنیم که محدود است یا 
اینکه از اینترنت شخصی استفاده کنیم که هزینه 
زیــادی روی دســت دانشجویان مــی گــذارد. نبود 
اینترنت در دانشگاه هم موضوع جدیدی نیست 
و چند بار از طرف مسئولان دانشگاه پیگیری شده 
گذشت  از  بعد  و  نرسیده  نتیجه ای  هیچ  به  ولی 
چندین سال دانشگاه تفرش هنوز مشکل اینترنت 

دارد.«
این  دانشجویان  مشکل  تنها  اینترنت  نبود  البته 
دانشگاه نیست. این دانشجو در ادامه می گوید:» 
دانــشــگــاه تــفــرش از نظر مشکلات رفــاهــی دچــار 
ــر بــخــواهــم از  ــدی اســـت، مــثــلاً اگ چــالــش هــای ج
امکانات خوابگاه بگویم، بیشتر شعله های اجاق 
گاز آشپزخانه ها به دلیل فرسودگی کار نمی کنند و 
در این مدت هیچ اقدامی هم برای تعویض و تغییر 
یعنی تعمیراتی که شده  انجام نشده است.  آنها 
غیراصولی بوده اند، به گونه ای که مشکلی را حل 
نکرده اند. در یک طبقه خوابگاه فقط دو سه شعله 
گاز پیدا می شود ولی در برخی از طبقات خوابگاه ها 

اصلاً آن هم نیست.«
ثبوت با اشاره به مشکلات رفت و آمد از خوابگاه 
تفرش،  دانشگاه  در  می گوید:»  نیز  دانشگاه  به 
ــد،  ــردد دارن ــرای ت دانشجویان مشکلات زیــادی ب
داشتند  وظیفه  کــه  حمل و نقلی  ســرویــس هــای 
دانشجویان را از خوابگاه به دانشگاه ها ببرند از 
ســال گذشته تعطیل شــده انــد و در حــال حاضر 
ــک ون  ــا ی ــان ب ظــرفــیــت حــمــل و نــقــل دانــشــجــوی
کوچک انجام می شود. به همین دلیل بسیاری از 
دانشجویان مجبورند پیاده تردد کنند، آن هم در 

هوای تفرش که برف و باران زیادی دارد.«
دانشگاه تفرش امکانات ورزشی قابل دفاعی هم 
ندارد. این دانشجو به این موضوع هم اشاره می کند 
و می گوید: » دانشگاه تفرش علاوه بر موضوعاتی 
ــی مناسبی هم نــدارد.  که گفتم، امکانات ورزش
سالن ورزشی بدنسازی دانشگاه فرسوده شده و 
بودجه هایی که برای بازسازی آن ارسال شده صرف 
ورزشگاه نشده و همچنان در وضعیت فاجعه باری 

قرار دارد.«
دانشجویی  تشکل های  اینکه  از  انتقاد  با  ثبوت 
ــد، مــی گــویــد: »اتفاقی  مــحــدودیــت فعالیت دارنـ
خیلی  افــتــاده  دانشجویی  تشکل های  بــرای  کــه 
پویایی  مرجع  باید  کــه  دانشگاهی  ــت.  اس مهم 
دانشجویان باشد و دانشجو بتواند در آن عرض 
ــت. قبلاً  انـــدام کند بــا انقباض هایی مــواجــه اس
سیاست های انقباضی در برخی از تشکل ها وجود 
باعث  تشکل ها  برخی  انقباض  داشت که همین 
شد هزینه اجرایی به همه نرسد. فعالیت تشکل ها 
نسبت به سال گذشته ۵۰ درصد افت داشته و دیگر 
آن پویایی لازم را در میان دانشجویان دانشگاه 
سیاست های  ماحصل  وضعیت  ایــن  نمی بینیم. 
اشتباهی بوده که مدیران دانشگاه در دوره هــای 

مختلف پیش گرفته اند.«
دانشجوی کارشناسی برق دانشگاه تفرش در ادامه 
می گوید: »حل مسائل دانشگاه یک عزم جدی از 
طرف مسئولان بالا دستی می طلبد تا بحث های 
مربوط به بودجه را پشتیبانی کنند و هم دست 
مدیران دانشگاه را می بوسد که عزم خود را نسبت 
به ارتقای ایــن دانشگاه جــزم کنند. زمــان اگــر از 
غ  دست برود، برنمی گردد. وقتی دانشجویان فار
التحصیل شدند و رفتند دیگر فایده ای بــرای ما 
ندارد که این دانشگاه آباد و به امکانات آن افزوده 
شود. وقتی دانشجو نتواند از مطالبه خود برخوردار 
شود و از این دانشگاه برود و بعد دانشگاه ارتقا پیدا 
غ التحصیل  کند، فایده ای به حال دانشجوی فار

نخواهد داشت.«

مطالبات دانشجویی
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غزل رضایی ثانی
خبرنگار

وقتـــی از گذشـــته صحبـــت می شـــود، 
بزرگ ترهـــا می گویند جوانـــان امروزی با 
نســـل قبلی خیلی فرق دارنـــد؛ حرف ما 
را متوجه نمی شـــوند، اشتباهات شان را 
قبول نمی کننـــد و اعتماد به نفس بالایی 
دارند. حرمت، واژه ای است که بزرگ ترها 
مدام بر زبـــان می آورند و معتقدند بزرگی 
و کوچکی کنار رفته است. از آغاز تاریخ، 
تغییر و تحول نســـل ها یکی از مهم ترین 
عوامل شکل دهنده فرهنگ و جامعه بوده 
است، اما این روزها، تحولات به سرعت و 
به شـــکل های جدید به وجود آمده اند و 
این طور به نظر می رســـد که نسل جدید 
ایران از نسل های گذشـــته جداست. به 
هر حال به مـــدد رســـانه های اجتماعی، 
اینترنت و فناوری های پیشرفته، این نسل 
به راحتی و به ســـرعت با دنیای بیرون از 
مرزهای ملی آشنا شده اند و ارتباطات آنها 
به شکلی نامتعارف در مقایسه با نسل های 
گذشته شـــکل گرفته است. نسل جدید 
ایران بر خلاف نسل های قدیم، دیدگاه ها 

و ارزش های متفاوتی دارند.
اردشیر گراوند، جامعه شناس و پژوهشگر 

اجتماعـــی در مقایســـه بین نســـل های 
گذشته و جدید با اشـــاره به تعریف نسل 
می گوید:»به نظر من اگر نســـل را معادل 
یک دوره زمانی 3۰ ســـاله در نظر بگیریم 
و مردم ایران را به دو نسل قبل از انقلاب 
و بعـــد از انقلاب تقســـیم کنیـــم به یک 
مدل تحلیل و اگر نســـل بعد از دهه ۸۰ را 
بخواهیم مورد تحلیل قرار دهیم، با مدل 
دیگـــری از تحلیل مواجـــه خواهیم بود، 
چون در دهـــه ۸۰ بعد از جنـــگ و دوران 
بازسازی، سبک دیگری از فرهنگ ایرانی 
خودش را نشـــان داد.« نســـل ها به طور 
طبیعی با هم فاصله ارزشی دارند. وقتی 
این فاصله وجود داشته باشد، اختلافات 
هنجاری و ارزشـــی نیز به وجود می آید که 
اگر نبود، اصلاً بشـــر پیشـــرفت نمی کرد. 
اگر در گذشـــته، فاصله دو نسل 3۰ سال 
در نظر گرفته می شـــد به ایـــن دلیل بود 
که سرعت تغییرات ارزشی به علت نبود 
رسانه و ارتباطات، خیلی کم بود. گراوند 
با بیان تحولات بعد از جنگ در کشورمان 
می گوید:»در نســـل قبـــل از انقلاب نرخ 
باسوادی بسیار پایین، کیفیت ارتباطات 
ضعیف، آمار تحصیلکرده ها پایین و نرخ 
روستانشینی و باروری بالا بود، اما همه این 
موارد نشان دهنده آغاز تحول بود؛ تحولی 
که به سمت توســـعه بهداشت عمومی، 
ارتباطـــات، آمـــوزش و آموزش عالی و... 
می رفت و تا دهه 6۰ و حتی تا ســـال های 
دهه 7۰ به رغم اینکه کشـــور درگیر جنگ 

هم بود به منصه ظهور رســـید و همه این 
موارد در نســـل بعد از انقلاب خودش را 
نشان داد به  طوری که این نسل با ثبات تر، 
تحصیلکرده تر و با ارتباطات گسترده تری 
شد.« ورود گوشی های هوشمند و توسعه 
ارتباطات، روابط اجتماعی را دستخوش 
تحولات زیادی کرد. بـــه اعتقاد گراوند، تا 
قبل از توسعه ارتباطات تقریباً ثبات حاکم 
بود اما با انفجار اطلاعات در دنیا شرایط 
تغییر کرد. وی در این بـــاره می گوید:»به 
دنبال انفجار اطلاعات در دنیا، توســـعه 
اجتماعی، اقتصـــادی و فرهنگـــی اتفاق 
افتـــاد، همچنیـــن توســـعه باســـوادی و 
تحصیلکرده شدن افراد به خصوص زنان 
و دختران که مادران آینده بودند، بیشتر 
شد. تا قبل از دهه 6۰ نرخ باسوادی زنان 
کمتر از 7 درصد بود، ســـطح بهداشـــت 
و درمـــان پایین اما تعـــداد اعضای خانوار 
بالا بـــود و زنان اگر در معرض خشـــونت 
خانوادگی هـــم قـــرار می گرفتند تحمل 
می کردند اما وقتی سطح سواد در جامعه 
بویژه در میان زنان جامعه بالا رفت، آنها 
به حقوق انسانی شان بیشتر آشنا شدند 
و دسترسی شان به ارتباطات هم بیشتر 
شـــد. کم کم روزنامه هـــا و تلویزیون های 
رنگی آمدند، ارتباطات ماهواره ای شروع 
شد و در دهه ۸۰ شاهد ورود گوشی های 
هوشـــمند به بازار بودیم، سطح سواد در 
جامعه به حدود 9۰ درصد رسید و گسترش 
نرخ باســـوادی به خصوص در میان زنان 

به یکی از ارکان سعادت نسل جدید هم 
تبدیل شـــد. یعنی اگر ما دهـــه 6۰ به بعد 
را نســـل جدید تعریف کنیم، از این دهه 
به بعد شـــاهد افزایش نرخ باســـوادها و 
تحصیلکرده هـــا، افزایش دسترســـی به 
ارتباطات و اطلاعات و در عین حال آگاه 
شدن به پاره ای از حقوق اساسی و انسانی 

در جامعه هستیم.«

دهه شصتی ها پل گذر به دوران 
جدید

 به اعتقاد این پژوهشگر اجتماعی، دهه 
شصتی ها خصوصاً زنان این دهه، پل گذر 
از یک دوران پیشاتوسعه و پساتوسعه در 
جامعه بوده اند. اما دلیل این همه تأکید 
بر زنان چیست؟ گراوند می گوید:»بن مایه 
نظام اجتماعـــی هر کشـــوری را اول زنان 
و مادران و بعد معلمان شـــکل می دهند 
و اگر این دو قشـــر خوشـــبخت باشـــند، 
حتماً جامعه ســـعادتمند می شـــود. بعد 
از جنگ با تحریم ها مواجه شـــدیم، هر 
چند دانشگاه ها ساخته شد، اما ازدواج به 
تأخیر افتاد. از سال 6۰ تا به امروز حدود 1۰ 
سال میانگین سن ازدواج دختران ایرانی 
بالاتـــر رفتـــه و بـــاروری در جامعه کاهش 
پیدا کرده است. با توجه به ارتباطاتی که 
در دنیا ایجاد شـــد، نسل قدیم نتوانست 
قبول کند که نســـل جدیـــد ویژگی های 
نویی پیدا کرده اســـت. ما نســـل جدید 
را مجبور کردیـــم تا مانند ما باشـــد و این 

بررسی تفاوت های رفتاری و تنوع سبک زندگی نسل ها در گفت وگو با یک جامعه شناس

نسل جدید خوشبخت تر است؟

نســـل از یک ســـو محصول یک فشار به 
عقب و یک جریان رو به جلو است؛ آنها 
می خواهنـــد همانند یک ســـیل به جلو 
بروند و انگار آنان را به دیواری بســـته اند. 
دانش و آگاهی نســـبت به حـــق و حقوق 
در نســـل جدید افزایش یافته، ولی این 
آگاهی هنوز در خانواده ها و جامعه شکل 
نگرفته اســـت. ما نســـل قبل از انقلاب 
نتوانســـتیم از توان، دانش، توانمندی و 
درایت اجتماعی نسل دهه 6۰ برای توسعه 
این کشور استفاده کنیم. آنها نسلی بودند 
که وقتی به مدرسه رسیدند، مدرسه ها سه 
شیفته شد، به ســـن ازدواج که رسیدند، 
بحران ازدواج به وجود آمد و بســـیاری از 
آنها نتوانستند ازدواج کنند. پنجره امید 
این کشور رو به این نســـل باز می شد که 
هیچ گاه ایـــن پنجره به طـــور مطلوب باز 
نشـــد. اما نســـل جدید ایران نســـبت به 
نسل گذشته از امتیازاتی برخوردار است؛ 
امتیازاتی مانند اینکـــه درس بخوانند و از 
فضای مجازی بهره ببرند که البته همین ها 
را هم با سختی به دســـت آورده اند. زنان 
نسل جدید باســـوادترند اما نرخ بیکاری 
در بین زنان تحصیلکرده ایران نزدیک به 
6۰ درصد است، یعنی همه آنها نمی توانند 
وارد بازار کار شـــوند، دختران نمی توانند 
ازدواج کننـــد یـــا ازدواج می کننـــد، امـــا 
نمی توانند بچه دار شـــوند یا اگر یک بچه 
بیاورند، به دلیل نگرانی از آینده فرزندشان 
نمی توانند دومی را به دنیا بیاورند. بنابراین 
با نســـلی مواجهیم که به نظر من بسیار 
باسواد، توانمند، فرهیخته و پر از ارتباطات 
و اطلاعات اســـت اما بیشـــتر مشکلات 
فرهنگی دست و پای آنها را بسته است. 
۸۰۰ هزار زن مطلقه در کشور هیچ گاه به 
ازدواج مجدد نمی رسند، یعنی 2۵ درصد 
از کل زنان طلاق گرفتـــه دوباره به ازدواج 
مجدد برمی گردند و 7۵ درصد هیچ وقت 
ازدواج نمی کنند چرا که هنوز در جامعه 
فرهنگ زن مطلقه و قباحت طلاق گرفتن 

برای زنان به چشم می خورد.«

دهه نودی ها خوشبخت ترند
دهـــه نودی هـــا می خواهنـــد خـــود را با 
اســـتدلال و منطق ثابت کنند. آنها دچار 
تضادهـــای خاص خودشـــان هســـتند و 
شبیه هیچ نســـلی نیســـتند. می گویند 
خودمان هســـتیم و شـــکل هیـــچ  چیز 
دیگری نیســـتیم. این جامعه شناس در 
مورد این نسل می گوید:»دهه هشتادی ها 
و نودی ها خوشبخت ترند چون فرزندان 
والدین دهه شصتی هستند. جسورند اما 
به دلیل انباشت نیازها به ستوه آمده اند. 
نسل قدیم امید داشت ازدواج کند، خانه 
و ماشـــین بخرد و بچه دار شـــود ولی آنها 
امید ندارند کـــه بتواننـــد ازدواج کنند یا 
حتی اگر ازدواج کنند نمی توانند بچه دار 
خ  شوند. همین باعث شده با کاهش نر
فرزندآوری در جامعه مواجه شویم. البته 
امیدوارم بتوانیم بخشـــی از مشـــکلات 

موجود را خودمان حل کنیم.«

تفاوت بین نسل ها طبیعی است
فاطمـــه علایـــی، روانشـــناس دربـــاره 
تفاوت های ارزشی نســـل قدیم و نسل 
جدید با بیان اینکه تفاوت بین نسل ها 
اصـــلاً واژه عجیـــب و غریبی نیســـت، 
می گوید:»به دلیل فرآیند جامعه پذیری، 
تفاوت نسبی در دو نسل قدیم و جدید 
طبیعی به نظر می رســـد، امـــا چیزی که 
امر طبیعی را به معضل اجتماعی تبدل 
می کند، تبلور تفاوت ارزش هاســـت که 
باعث می شـــود تفـــاوت ارزشـــی بالقوه 
به تعارض ارزشـــی بالقوه تبدیل شود و 
به ناســـازگاری بین نســـلی دامن بزند و 
همین منجر به بروز اختلافات دامنه دار 
چه در ســـطح خانـــواده )والد-فرزند( و 
چه در ســـطح جامعه )نوجوان-حاکم( 
میان دو نسل می شود. اگر تفاوت سنی 
بین والدین و فرزندان زیاد باشد، قطعاً 
نمی تواننـــد بـــه خوبی یکدیگـــر را درک  
کنند، زیرا شـــکاف ها ســـبب می شـــود 
دو طرف بـــا چالش های زیـــادی روبه رو 
شوند، مشکلات آنها عمیق تر می شود و 
نمی توانند به راحتی آن را برطرف کنند.«
این روانشناس با بیان اینکه والدین نباید 
عقاید خود را به فرزندشان تحمیل کنند 
و فقط نقش راهنما را داشـــته باشـــند، 
می گوید:»متأســـفانه ســـخت شـــدن 
شرایط اقتصادی زمینه ساز بالا رفتن سن 
ازدواج شده و این موضوع باعث می شود 
فرزندآوری هم در ســـنین بـــالا انجام و 
تفاوت سنی و شکاف نسلی بین والدین 
و فرزندان زیاد شود. تفاوت در ارزش ها و 
هنجارهای بین دو نسل به خوبی خود را 
در اعمال و رفتارهای آنها نشان می دهد. 
آنها در این شرایط به سختی می توانند به 
تفاهم نسبی برسند چون طرز فکرشان 
با هم کامـــلاً متفاوت اســـت.« اما به هر 
حال تفاوت نسل ها می تواند خانواده ها 
را با مشکلاتی مواجه کند؛ برای حل این 

مشکلات باید چه کرد؟
این روانشناس با بیان اینکه بهتر است 
رابطه دوستانه و صمیمی با فرزند خود 
داشته باشید و کنترل گری را تا حد زیادی 
کاهش دهید و بگذارید کودک استقلال 
داشته باشد، می گوید: »متناسب با سن 
فرزندتان با او رفتار کنید. آنها در هر سنی 
که هستند اخلاق و رفتار و خواسته های 
مخصوص به خود را دارند که شـــما باید 
به این موضوع توجـــه کنید. نمی توانید 
مثل یک کودک با نوجوان برخورد کنید 
و انتظار اطاعت داشـــته باشـــید. درک 
کردن بهتریـــن کار اســـت. از فرزندتان 
نظرخواهی کنید و اجازه دهیـــد تا او در 
زندگی فـــردی اســـتقلال کافی داشـــته 
باشد. تفاوت نســـل ها را به عنوان یک 
امر طبیعی بپذیریـــد و به این اختلافات 
احتـــرام بگذاریـــد. تفاوت ها در مســـیر 
درست، می توانند سازنده باشند. همه 
چیز نباید مطابق میل شما باشد، پس 
بهتر است از نظر فرزندان هم استفاده 

کنید.«

گزارش

سمیه افشین فر
خبرنگار

رصدهای انجام شـــده در ســـامانه های 
دیـــده وری و مراقبـــت کشـــور حاکی از 
افزایـــش موارد ابتـــلا به ویـــروس کرونا 
در هفته هـــای اخیـــر اســـت بـــه طوری 
که طی چنـــد هفته اخیر نســـبت ابتلا 
به کوویـــد19 از 2 بـــه ۴ درصـــد افزایش 
یافتـــه اســـت. همچنین رونـــد گردش 
ویروس های تنفسی در کشور همچنان 
ادامه دارد. همین موضوع باعث شد تا 
دکترعلیرضا رئیســـی معاون بهداشت 
وزارت بهداشـــت در نامه ای به معاونان 
بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی بر 
لزوم تشدید اقدامات مراقبتی در برابر 

بحـــث دربـــاره تکمیل ظرفیت بهشـــت 
زهرا زیاد اســـت، اما تاکنون آرامســـتان 
جایگزینـــی از طرف مســـئولان شـــهری 
معرفی نشـــده اســـت. چنـــد روز پیش 
هم یکی از اعضای شـــورای شـــهر درباره 
تکمیل ظرفیت بهشـــت زهـــرا صحبت 
کرد تا نشـــان بدهد شـــمارش معکوس 
ایـــن اتفـــاق نزدیـــک شـــده و مانند یک 

ساعت شـــنی، قبرها یکی یکی پر شده و 
به روزی نزدیک می شویم که دیگر جایی 
برای دفن امـــوات تهرانی باقی نماند. به 
گفته مدیران بهشـــت زهرا، ظرفیت این 
آرامستان بعد از ۵۰ سال در ماه های آینده 
یا آخر شـــهریورماه پر می شود. به همین 
دلیل در سریع ترین زمان یا بهشت زهرا 
باید توســـعه پیدا کند یا مناطق جدیدی 
برای آرامســـتان تدارک دیده شود. ناصر 
امانی، یکی از اعضای شورای شهر تهران 
که بارهـــا در مورد ایـــن موضوع صحبت 
کرده است به »ایران« می گوید:»در دوره 
چهارم شورای شـــهر تهران، مذاکراتی با 
مدیریت حـــرم امام)ره( انجام شـــد تا از 
اراضی حرم برای افزایش ظرفیت بهشت 

زهرا استفاده شود، اتفاقاً توافقاتی هم در 
این زمینه حاصل شد، اما در دوره پنجم 
شـــورا، آن توافقات  ملغی شـــد و به هیچ 
جا نرســـید تا اینکه در این دوره دوباره در 
خصوص ایـــن موضوع و مســـائل پیش 
رو صحبت هایی شـــد. حتی زمین های 
اطراف به دقت مورد بررسی قرار گرفتند 
و شـــرکت و پیمانکاری ویژه این موضوع 
برای کار مطالعاتی انتخاب شد. در نهایت 
مطالعات کامل و پیشـــنهادها از ســـوی 
پیمانکار ارائه شد، شـــهرداری هم پس از 
بررسی های لازم پیشنهادها را به صحن 
شورای شهر آورد. جلساتی نیز در دولت 
قبـــل در این خصوص برگـــزار و موضوع 
در شـــورای برنامه ریـــزی اســـتان، برای 

شمارش معکوس تکمیل ظرفیت بهشت زهراشمارش معکوس تکمیل ظرفیت بهشت زهرا

کرونا شرایط اضطراری ایجاد نکرده است

بیماری های حاد تنفسی، بویژه کووید19 
و آنفلوانزا  تأکید کند. اما این خبر موج 
جدیدی از شایعات و ترس از گسترش 
و همه گیری کرونـــا را در فضای مجازی 

رقم زد. به گفته رئیـــس مرکز مدیریت 
بیماری هـــای واگیـــر وزارت بهداشـــت، 
ســـویه های در گـــردش ویـــروس کرونا 
همان سویه های معمولی است و هیچ 

شـــرایط اضطراری را ایجاد نکرده است. 
دکترقباد مرادی رئیـــس مرکز مدیریت 
بیماری هـــای واگیـــر وزارت بهداشـــت، 
درمان و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه 

مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت، نظام مراقبت و دیده بانی دارد 
که عفونت های تنفسی را رصد می کند، 
می گوید: » بر اساس نتایج این رصد که 
گزارش های آن هفتگی یا دو هفته یکبار 
استخراج می شـــود، توصیه های لازم به 
پزشکان درباره شایع ترین عفونت های 
تنفسی در گردش برای درمان بهتر ارائه 
می شود. همچنین کارکنان نظام سلامت 
هم باید برای مراقبت بهتـــر در جریان 
بیماری هـــای در گـــردش میـــان مردم 
باشند. همچنین این اطلاع رسانی برای 
مردم هم ضروری است تا با جلوگیری از 
شایعات در جریان این بیماری ها باشند 
و مراقبت  های بهداشتی لازم از طرف آنها 

انجام شود.«
زمستان سال گذشـــته متناسب با فراز 
و فرود عفونت های تنفســـی و نوع آنها 
به مردم اطلاعات لازم داده می شد تا با 
رعایت نکات بهداشتی جلوی همه گیری 
این بیماری ها گرفته شود. دکتر مرادی 
درباره افزایش و شـــیوع مجدد کرونا در 
کشور، توضیح می دهد: »یافته های رصد 
عفونت های تنفسی، در چند هفته اخیر 
نشـــان داد که نســـبت ابتلا به کووید19 
از 2 به ۴ درصـــد افزایش یافته اســـت. 

به همیـــن دلیل معاونت بهداشـــت در 
راستای یکی از وظایف خود که دیده بانی 
زیستی است، بر اســـاس این تغییرات، 
توصیه های لازم را به سیســـتم سلامت 
کشـــور ارائه می دهد. ایـــن مکاتبه برای 
حفظ آمادگی نظام ســـلامت کشـــور و 
عدم غفلت و حفظ هوشیاری مراقبین 
سلامت اســـت.« رئیس مرکز مدیریت 
بیماری هـــای واگیـــر وزارت بهداشـــت 
با تأکید بـــر اینکه هیچ ســـویه جدید و 
خطرناکـــی از کووید19 در کشـــور و دنیا 
گردش ندارد، می گوید:» سویه هایی که 
اکنون در گردش هستند، جزو سویه های 
معمولی بـــه حســـاب می آید کـــه هیچ 
شرایط اضطراری ایجاد نکرده است. اما 
هشدارها و مکاتباتی که از طرف معاونت 
بهداشـــت وزارتخانه داده می شود برای 

حفظ آمادگی نظام سلامت است.«
آنچـــه کـــه همیشـــه بـــه مـــردم توصیه 
بهداشـــتی  آداب  رعایـــت  می شـــود، 
اســـت. دکتر مرادی می گوید: »شستن 
مرتب دســـت ها یکی از روش های مهم 
جلوگیری از بیماری های عفونی اســـت 
البته استفاده از ماسک در صورت ابتلا 
به عفونت های تنفسی هم مهم است، تا 

انتقال به دیگری انجام نشود.«

گزارش

محدثه جعفری
خبرنگار

گزارش

مهسا قوی قلب
خبرنگار

تصمیم گیری نهایی مطرح، اما متأسفانه 
پس از همه گام هایی که برداشـــته شد، 
برخی فرمانـــداران و نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با دلایلی از جمله مباحث 
زیســـت محیطی و اقلیـــم بـــا افزایـــش 
آرامســـتان در زمین هـــای پیشـــنهادی 
مخالفت کردند؛ البته، هم پیوست های 
ترافیکی و هم موضوعات زیست محیطی و 
آب و اقلیم در نظر گرفته شده بود، اما کار 
به دلیل مخالفت ها پیش نرفت.« امانی 
با اشـــاره به اینکه ۴ نقطه بـــرای احداث 
آرامســـتان در اطراف تهـــران پیش بینی 
شده بود، می گوید:»کلاغائیه، خاوران و 
دو نقطه در جنوب شـــرق و جنوب غرب 
در مجموع ۴ نقطه پیشـــنهادی بودند. 
کلاغائیه یکی از زمین هایی است که برای 
همین کار از طرف دولت به شـــهرداری 
تحویـــل داد شـــد و ســـال گذشـــته هم 

زیرســـاخت ها در این خصوص در حال 
آماده سازی بودند اما شـــنیده ها حاکی 

از آن است که کار متوقف شده است.«
با وجود مخالفت ها به نظر می رسد ایجاد 
آرامســـتان های جدید در نقاط مختلف 
شهر فعلاً و با سرعت قرار نیست به نتیجه 
برسد، با توجه به نگرانی ها در خصوص 
ســـرعت پر شـــدن قبرهای خالـــی، چه 
تصمیمی به صورت ضرب الاجل می توان 
گرفت تا دغدغه های این حوزه را کم کند؟ 
این عضو شورای شهر تهران در پاسخ به 
این سؤال می گوید:»تا جایی که امکان 
دارد باید از ظرفیت فعلی بهـــره برد و در 
ادامه هم می توان از ظرفیت زمین های 
حرم امام)ره( برای پیشبرد کار و تعریض 

استفاده کرد.«
امانی با اشاره به اینکه مسأله جدی است 
و زودتر باید فکری به حال این مشـــکل 

شود، توضیح می دهد:»چندی پیش در 
جلسه ای که با حضور فرمانداری ها برگزار 
کردیم، درباره این موضوع صحبت شد، 
اما نسبت به دفن اموات در محدوده های 
باقرشهر، شهرری و کهریزک و گسترش 
بهشت زهرا اعتراض هایی وجود داشت.«
چنـــدی قبـــل نیـــز محمـــد تاجیـــک، 
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا با اشاره 
به اینکه موضوع توسعه آرامستان بهشت 
زهـــرا تقریباً از ابتـــدای دهـــه 7۰ مطرح 
بوده، بیان کرده که مجموع مســـاحت 
آرامســـتان های جدید که در نظر گرفته 
شـــده ۱23۰ هکتـــار اســـت. ایـــن مقدار 
همچنـــان ۵۰۰ تا ۶۰۰ هکتار کمتـــر از نیاز 
پیش بینی شده برای ۵۰ سال آینده تهران 
اســـت، اما اگر این آرامستان ها عملیاتی 
شـــوند، گامی مهم در حـــل بحران دفن 

متوفیان در پایتخت خواهد بود.
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